



KATA PENGANTAR

**PERDANA MENTERI
MALAYSIA**

Tahun 2021 merupakan tahun yang sukar dan mencabar untuk Malaysia. Seiring dengan negara lain di seluruh dunia, negara kita masih berjuang mendepani impak COVID-19 terhadap rakyat dan perniagaan, khususnya kerugian ekonomi dan kesejahteraan rakyat yang terjejas akibat pelaksanaan langkah pembendungan. Kita dapat lihat bagaimana pandemik ini telah memberi impak kepada kedudukan kewangan Kerajaan, di mana defisit fiskal meningkat kepada 6.2% kepada KDNK pada 2020, tersasar daripada landasan konsolidasi fiskal. Kesannya, Malaysia bukan sahaja terpaksa menanggungkan sasaran negara ke arah ekonomi berpendapatan tinggi, inklusif dan maju, malah turut berhadapan dengan risiko kesan kekal terhadap ekonomi dalam jangka masa panjang dan merencatkan segala usaha yang telah dilaksanakan selama ini dalam membangunkan antaranya daya saing, produktiviti, kekayaan negara dan keterangkuman sosioekonomi.

Sejak pengisytiharan darurat kesihatan awam dan ekonomi (“Ordinan Darurat”) oleh KDYMM Seri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agong pada Januari 2021, Kerajaan telah segera melaksanakan beberapa langkah berani untuk menangani impak kepada sosioekonomi akibat pandemik ini. Langkah ini termasuk penetapan dasar intervensi tegas seperti pengagihan dan penyusunan semula keutamaan belanjawan kepada pakej bantuan dan rangsangan tambahan. Pakej rangsangan yang diumumkan bermula dengan PERMAI pada Januari, diikuti oleh PEMERKASA pada Mac, PEMERKASA Tambahan pada Mei dan kemudiannya PEMULIH pada Jun dengan jumlah keseluruhan sebanyak RM225 bilion bagi membolehkan pengurusan pandemik yang tepat pada masanya, cekap dan berkesan.

Sejurus selepas pelancaran PEMULIH, Kerajaan telah memperkenalkan Pelan Pemulihan Negara (PPN) yang merupakan strategi komprehensif untuk keluar daripada pandemik dalam keadaan selamat dan sistematik berdasarkan pendekatan berfasa disokong oleh data dan sains. Langkah berkenaan telah meletakkan negara di atas landasan pemulihan kukuh yang mula menampakkan hasil sejak suku kedua tahun ini. Apabila Kerajaan mendapat bekalan vaksin yang mencukupi, Program Imunisasi COVID-19 Kebangsaan (PICK) telah dipercepat – membolehkan Malaysia menjadi antara negara yang terpentas di dunia dalam kadar pemberian vaksin – memainkan peranan utama dalam menurunkan bilangan kes positif terutamanya bagi kes-kes yang serius.

Alhamdulillah, negara telah hampir untuk melengkapkan vaksinasi penuh populasi dewasa serta memperluaskan program PICK kepada golongan remaja bagi membolehkan pembukaan semula segmen pendidikan dengan selamat. Secara keseluruhan, sokongan dasar berterusan Kerajaan bertujuan untuk membina daya tahan dan penyesuaian kepada norma baharu akan menjadi asas untuk kembali pulih serta keluar daripada krisis dengan keupayaan lebih baik bagi mencapai pertumbuhan. Ke arah ini, pengurusan kewangan yang bertanggungjawab dan berhemat sentiasa menjadi amalan Kerajaan berpandukan prinsip ketelusan dan akauntabiliti. Saya memberi jaminan kepada rakyat dan komuniti perniagaan bahawa kedudukan fiskal negara kekal kukuh disokong oleh sistem kewangan yang dikawal selia dengan baik.

Walaupun kita bakal melalui fasa pemulihan pada 2022, kita perlu memikirkan perancangan melangkaui tempoh 12 bulan dalam usaha memperkukuh kedudukan negara dalam jangka sederhana dan panjang. Oleh yang demikian, Kerajaan terus komited melaksanakan dasar yang lebih terperinci dan bersasar untuk memacu pemulihan ekonomi, membina semula daya tahan negara dan memangkinkan pembaharuan. Bagi tujuan ini, Bajet 2022 telah dirangka sebagai usaha untuk merencanakan semula ekonomi dalam jangka terdekat serta strategi pembangunan dan pembaharuan jangka sederhana yang akan menghidupkan aspirasi diilhamkan dalam Rancangan Malaysia Kedua Belas (RMKe-12). Sebagaimana pentingnya dasar jangka pendek dalam memacu pemulihan sosioekonomi pada 2022, pengukuhan asas bagi pembaharuan institusi dan fiskal jangka panjang turut kritikal bagi membina semula daya tahan negara pascapandemik supaya kita bersedia menghadapi krisis seumpama ini pada masa hadapan.

Akauntabiliti fiskal bukan sahaja merangkumi perbelanjaan kutipan hasil secara bertanggungjawab dan memastikan belanjawan pembangunan yang mencukupi bagi pertumbuhan sosioekonomi. Ia juga meliputi proses belanjawan yang telus dan inklusif serta memperkasa institusi untuk mencegah ketirisan dan rasuah. Bagi meningkatkan ketelusan dan keterangkuman, buat julung kalinya dalam sejarah penyediaan belanjawan, Kerajaan telah menerbitkan Kenyataan Pra-Bajet pada Ogos dan Kertas Konsultasi Awam pada September 2021. Kertas konsultasi tersebut merangkumi penambahbaikan perolehan Kerajaan; penambahbaikan program bantuan tunai; kajian insentif cukai; dan penggubalan Akta Tanggungjawab Fiskal. Sebagai usaha mengurangkan ketirisan dan mencegah rasuah, Kerajaan telah melancarkan Pelan Antirasuah Nasional yang bermatlamat menambah baik akauntabiliti agensi perundangan dan penguatkuasa; menjadikan penyampaian perkhidmatan awam lebih cekap dan responsif; dan menggalakkan integriti dalam perniagaan.

Setelah hampir 19 bulan, Kerajaan telah berulang kali membuktikan keupayaan penyampaian perkhidmatan yang terbaik walaupun dalam keadaan negara menghadapi ruang fiskal yang terhad. Ini termasuk menyelamatkan pekerjaan, memberikan sokongan kepada majikan, melaksanakan program vaksinasi secara besar-besaran dan membantu membekalkan makanan kepada golongan rentan. Namun demikian, usaha untuk mengukuhkan kedudukan fiskal bergantung sepenuhnya kepada pemulihan ekonomi yang mampan didorong oleh pendekatan 'Seluruh Negara'. Ini akan dapat dicapai melalui kerjasama secara menyeluruh antara Kerajaan dan sektor swasta, badan bukan kerajaan (NGO), pemimpin komuniti dan seluruh rakyat. Bersama, kita mesti memanfaatkan asas kukuh Malaysia yang merangkumi modal insan yang mahir; institusi dan rangkakerja dasar yang kukuh; sumber asli yang pelbagai serta keazaman dan kecekalan luar biasa dari semangat Keluarga Malaysia untuk membina semula daya tahan ekonomi dan fiskal negara agar kita berupaya bangkit *dan* menghadapi sebarang cabaran masa hadapan.

Melangkah ke hadapan, kita harus berpandangan jauh melangkaui perbezaan etnik dan agama, mahupun ideologi politik serta mengetepikan suara-suara sumbang dan sebaliknya 'mendengar' suara yang mewakili jiwa Malaysia sebenar: *inilah* asas kekuatan dan naratif bersama kita yang dapat membantu pemulihan negara. Ini juga tindakan paling mudah yang boleh kita laksanakan demi menghargai petugas barisan hadapan yang telah membuktikan jati diri sebenar semangat penyayang rakyat Malaysia dengan mempertaruhkan nyawa mereka setiap hari untuk menyelamatkan nyawa warga Malaysia. Insya-Allah, sekiranya kita bekerja dan bergerak setiap langkah bersama, kita *pasti* pulih daripada cabaran pandemik ini dan apabila tiba masanya nanti, kita *pasti* akan mencapai kejayaan hakiki.



DATO' SRI ISMAIL SABRI BIN YAAKOB
29 Oktober 2021